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ABBREVIATIONS

Ba: Barium.

Pt: Patient.

Lt: left.

Rt: Right.

Ca:  Cancer.

PA: Posterior View

AP: Antero posterior View.

DC: Double contrast.

RAO: Right Anterior Obligue .

CT: Computed Tomography.

Lat: Lateral.

M.H: Military Hospital.

GIT : Gastro intestinal tract.
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Abstract
Gastrointestinal system disorders are fairly common

throughout the world. There is no doubt that barium studies are
important investigations for detecting the gastrointestinal tract
disorders. This examination is performed by use barium sulphate
as contrast medium. The aim of this study is to discover certain
problems in the application of this important investigations, in
Khartoum region hospitals. For example: it is performed in
some hospitals without screening, this has an effect on the
efficiency of the examination. The type of Ba used as a contrast
medium in Sudan is not the best quality and there for, it affects
the image quality .This is a prospective study with selected 25
patients. The study is conducted at the military base hospital,
Ibn sina teaching hospital, Khartoum teaching hospital And
Khartoum north teaching hospital. The data was obtained by the
practical investigations and questionnaire.
From this study image quality is essential for enabling accurate
diagnosis and proper treatment. The study reveals that 72% of
the X-ray technologists reported that the image quality is good,
while 28% reported that it is bad, because the fluoroscopic unit
it is not used in their hospitals. This affects the image quality
severely .However fluoroscopic unit, regarding these results, is
proved to be superior and hence it is considered as a technique
of choice. Expert technologists and advanced recent
fluoroscopic units are recommended in order to achieve nearly
100% accuracy and conventional x-ray machine is kept for other
investigations

الخــــــــــلاصة
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ا اسعةالهضميالجهازباتاضطر مما,العالمفيالانتشارو صاتأنفيهلاشكو مفحو يو مهمةالبار

هذهالهضميالجهازتصيبالتيالمشاكللمعرفة صاتو هايتمالفحو اسطةإجراؤ سيطاستخدامبو و

.التباين

اسةهذهمنالهدف صاتهذهعملآليةفيمشاكلهنالكهوالدر بعضفيالهامةالفحو

لايةفيالمستشفيات مو التيالخرطو يرجهازتستخدملاو أيضاالمرئيالتصو كيفيةفيمشاكلهنالكو

صاتهذهإجراء فيالفحو سيطاستخدامو فيالتباينو دةو .المنتجةالصورةجو

هذه اسةو تالدر قد.المستشفياتفيالمتابعةالحالاتمنحالة25لهااختير اسةتمتو فيالدر

ممستشفى,التعليميسيناءابن,الطبيالسلاحمستشفى مستشفىالتعليميالخرطو يبحرو

قد.التعليمي لتمو الاستبياناتالعمليةالإجراءاتمنالبياناتعلىالحصو .و

قــد ضــحتو اســةأو نالأشــعةتــقنيمـن%72أنالدر ضـحو دةأنيو الــتيالأقســامفيالصوــرةجوـ

ن االأشعةتقنيمن%28نجدبينماجيدةكانتبهايعملو ضحو دةأنو .سيئةكانتالصورةجو

السبب استخدامالمرئيةالأشعةجهازاستخدامعدمهوهناو فيعنهبدلاالعاديةالأشعةجهازو

صاتهذهإجراء عليه.الفحو ئيةالأشعةجهازأنالنتائجاثبتتو فعالمر لةار الأشعةجهازمنمنز

صاتإجراءفيالعادية نةالهضميالجهازفحو من.الملو مثلإجراءفيالامثلهوالجهازهذايعتبرثمو

من.الحالاتهذه لاجلو ,%100الــيقربلماالتشخيصفيالدقةمنأعلىنسبةعلىالحصو

صيةكانت يادةالتو ةبز تركالمتقدمةالحديثةالأجهزةلاستخدامبالإضافةالأشعةتقنيخبر استخدامو

استخدامالحـالاتهذهمثلإجراءفيالعاديةالأشعةجهاز ئيةالأشعةجهازو صاتلعملالمر الفحو

نة .الملو

Preface
The technology is progressing and the diseases are being reborn.
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In recent literature and new issues of radiology, new techniques
are published and it may consistently increase or decrease.
The choice is made to the advanced modalities according to the
needs and depends on the imaging quality visualization. 
The best examination is the one, which can obtain good results
in a short few time, easily, with high efficiency, low risks and
lowest costs. Gastrointestinal tract plays an essential role in
human life.
This fact encouraged me to do this study.
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